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Naslov tokratnega uvodnika je povzet
po spodbudni izjavi sodelavke iz labo-
ratorija Mojce Gorjup, ki je dodala, da
si za leto 2009 `eli samo, da tako
ostane. Podobnega mnenja so tudi
drugi zaposleni, ki smo jih zaprosili za
mnenje o aktualnih dogajanjih in
pri~akovanjih na pragu novega leta.

Vendar se svetovna kriza ne meni za
na{e zdravje in na{e `elje. Gre svojo
pot in je, kar se aluminijske industrije
ti~e, iz dneva v dan huj{e. [e pred
slabim mesecem, ob tovarni{kem
prazniku, je predsednik Uprave Danilo 
Toplek pred upokojenci in sodelavci
na{el vzpodbudne besede, zana{ajo~
se na dobro stanje Taluma in na vse
izku{nje, ki so nam pomagale prema-
govati dosedanje te`ave. Ni minilo
dolgo, ko je po potovanju po Evropi na
osnovi pridobljenih informacij dejal,
da ga je za~elo biti strah. Vsi, ki ga
poznamo, smo razumeli, kaj to po-
meni.

V Talumu smo hitro za~eli ukrepati,
kar je razvidno tudi iz poro~il finan~ne
slu`be in nekaterih obratov. Najbolj

zgro`eni smo ob pogledu na 30 izklo-
pljenih pe~i v elektrolizi in na novo
linijo za litje palic, ki izklopljena nemo
~aka, da po njenih kanalih spet prite~e
vro~ aluminij. Po mnenju Marjana
Kro{la to ne bo tako kmalu, ker je
proizvodnja upadla za 70 do 80
odstotkov. [e bolj prizadeti pa bomo,
~e bo odpu{~enih ve~ delavcev – kot
se dogaja v mnogih tovarnah alumini-
ja. @e to, da odhajajo pogodbeni
delavci in za~asno zaposleni, je dovolj
hudo, odpu{~anje izku{enih Talumov-
cev pa bi bilo enako rezanju `ivega
~love{kega tkiva.  Zato smo predsed-
nika zaprosili, da pove, kak{no je
najnovej{e stanje.

V svojem sporo~ilu predvsem svari
pred neodgovornim {irjenjem la`nega
optimizma. Sporo~a, da smo zaradi
zmanj{anja naro~il in padca cene alu-
minija za ve~ kot 60 odstotkov, ne da
bi  temu sledilo enako intenzivno zni-
`anje cen surovin in energije, prisiljeni
{e naprej izklapljati pe~i v elektrolizi.
Tako bomo naslednje leto obratovali le
s polovi~no kapaciteto, z 80 pe~mi.
Skladno s tem se bo prilagodila proiz-

vodnja anod in livarn, ter poraba elek-
tri~ne energije. »^e kdaj, potem sedaj
ni ~as za dolge razprave, temve~ za
odlo~no in hitro ukrepanje!« je pouda-
ril predsednik.

V zadnjem leto{njem Aluminiju smo
dali glavno besedo Viktorju Dvor{aku,
dobitniku zlatega metulja za `ivljen-
jsko delo. Spoznamo lahko zna~ilnos-
ti njegovega uspeha, ki temeljijo na
izjemni motivaciji in odnosu do
sodelavcev iz klju~avni~arske skupine
DE Vzdr`evanja. »Brez tega ne bi
obstal,«  prizna. Podobno pravi Stojan
Kerbler za svoje Halo`ane, s katerimi
je dosegel svetovni uspeh.  O Stoja-
novi umetnosti so pred nedavnim pos-
neli film, o ~emer prav tako pi{emo,
Viktor pa bo s svojo klju~avni~arsko
umetnostjo ostal znan v Talumu in to
mu popolnoma zado{~a.

Med drugimi prispevki bomo spoznali
tudi Anin Talum. Z otro{kimi o~mi
nam je predstavila lepo in barvasto
podobo tovarne, kot naro~eno za
prazni~ni ~as, ki ga kljub vsej nego-
tovosti lahko pre`ivimo prijetno.

Talum je del zdravega sveta

UVODNIK

IVO ERCEGOVI]
GLAVNI UREDNIK

»^e kdaj, potem sedaj
ni ~as za dolge razprave,
temve~ za odlo~no 
in hitro ukrepanje!«
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Prehod v novo leto je obi~ajno ~as, ko
ljudje poizku{amo pozabiti na te`ave,
ki so nas pestile v iztekajo~em se letu,
in polni optimizma razmi{ljati o priha-
jajo~em. Tudi od svojih sogovornikov
pri~akujemo, da bodo delili na{ opti-
mizem, pa naj bo ta {e na tako trhlih
nogah.  

In prav s {irjenjem optimizma v
gospodarstvu je zadnje ~ase najve~
te`av. Tudi sam jih imam, saj eno-
stavno ni mogo~e spregledati vseh
nakopi~enih problemov v svetovni
ekonomiji, ki iz dneva v dan pretresajo
ekonomije, ki so mnogo ve~je, kot je
slovenska, in podjetja, ki so mnogo
ve~ja, kot je Talum. [irjenje pretirane-
ga optimizma v taki situaciji bi bilo
zgolj dokaz, da tisti, ki to po~ne, ni
sposoben razumeti situacije ali pa bi
bil rad v{e~en in je za to pripravljen
lagati.

@e v ~asu, ko se je pisalo in govorilo
le o t. i. krizi finan~nega sektorja, se je
vodstvo Taluma zavedalo, da je le
vpra{anje ~asa, kdaj se bo ta kriza od-
razila tudi v realnem sektorju. Takrat,
ko so se na{i vrli lastniki ubadali iz-
klju~no z `eljo po zamenjavi Uprave in
dela strokovnih delavcev v Talumu,
smo mi `e zaznavali spremembe na
tr`i{~u aluminija. To, kar so bila takrat
bolj ali manj ugibanja, je postalo v
treh mesecih kruta realnost. Zaradi

zmanj{ane proizvodnje v sektorjih,
kjer se porabi najve~ aluminija (avto-
mobilska industrija in gradbeni{tvo),
se je mo~no zni`al obseg naro~il v
celotni svetovni aluminijski proizvod-
nji. Tudi nam v Talumu.  

Padanje obsega naro~il je povzro~ilo
hiter padec cene primarnega aluminija
na londonski borzi kovin (LME) in
zmanj{evanje prodajnih premij za
posamezne skupine izdelkov.  Ve~ kot
60-odstotnemu padcu cene aluminija
(pri tem je kaj slaba tola`ba to, da so
cene nekaterih drugih kovin, npr.
bakra in niklja, padle {e bolj!) ni sledi-
lo enako intenzivno zni`anje cen
surovin in energije, ki so potrebne za
proizvodnjo aluminija.

Posledica?

Le redki so {e proizvajalci aluminija
(nekaj ruskih elektroliz), katerih
proizvodni stro{ki so manj{i, kot je
sedanja cena aluminija na LME. Za~el
se je proces zmanj{evanja proizvod-
nje. Mnogi proizvajalci o tem {ele
razmi{ljajo, nekateri pa so `e reagirali.
Med njimi tudi mi v Talumu!

Prav v teh predprazni~nih dneh poteka
izklapljanje polovice elektroliznih
pe~i, ki bodo, kot ka`e, ostale hladne
celo naslednje leto, del njih pa tudi {e
v letu 2010. V tem ~asu bodo v celoti

obnovljene, tako da bomo izbolj{anje
razmer na tr`i{~u pri~akali v »dobri
kondiciji«. Najve~ji problem bo
vsekakor predstavljalo zagotavljanje
primerne likvidnosti, ne toliko zaradi
obsega na{ih potreb kot zaradi  razmer
na finan~nih trgih. 

Razmere v svetovni ekonomiji so pre-
cej bolj kaoti~ne, kot so to pripravljeni
priznati politiki in kot so to sposobni
dojeti najrazli~nej{i ekonomski teo-
retiki. Prav zaradi tega se ne gre
zana{ati na ~ude`ne dr`avne re{ilne
ukrepe, ne pri nas v Sloveniji in tudi
ne kje drugje v Evropi in svetu.
Gospodarstvo se bo moralo iz te
situacije izkopati predvsem samo.
Enako velja za vsako posamezno pod-
jetje! Enotnega recepta za ravnanje ni,
saj so panoge v razli~nih polo`ajih, pa
tudi polo`aj posameznih podjetij zno-
traj posamezne panoge je razli~en.

Talum je to ekonomsko krizo pri~akal
v dokaj dobri kondiciji, z modernizira-

no proizvodnjo, dokon~animi glavni-
mi investicijskimi projekti in z nizko
zadol`enostjo. Predvsem pa s
strokovno ekipo, ki je `e nekajkrat
dokazala, da se zna spopasti s proble-
mi in jih na koncu tudi premagati. To
in `elja celotnega kolektiva po
pre`ivetju pa sta edini trdni osnovi za
optimizem!

Naredili bomo vse, da to obdobje pre-
viharimo s ~im manj `rtvami, zato se
bomo morali vsi sprijazniti tudi s
kak{nimi ukrepi, ki jih v druga~nih
~asih ni bilo treba uporabljati. ^e kdaj,
potem sedaj ni ~as za dolge razprave,
temve~ za odlo~no in hitro ukrepanje!
Tistim, ki tega ne razumejo ali no~ejo
razumeti, pa svetujem, da se spomnijo
tega reka:

Nasvet je kot zdravilo: ~im bolj je
grenak, tem bolj{i je!

Zdravo, ~im manj grenko leto 2009
vam `elim!x

Spo{tovane 
sodelavke, 
spo{tovani 
sodelavci!

PREDSEDNIK UPRAVE
MAG. DANILO TOPLEK
FOTO: SRDAN MOHORI^

Predsednik uprave mag. Danilo Toplek
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Novembra so na Ptuju potekali tradi-
cionalni [tudijski dnevi Zveze dru{tev
za kadrovsko dejavnost Slovenije z
naslovom S sodelovanjem zaposlenih
k bolj{im rezultatom. Poudarek na {tu-
dijskih dnevih je bil na pomenu znanj,
izku{enj, kompetenc, ki jih imajo
zaposleni, in predvsem na pomenu
sodelovanja zaposlenih pri doseganju
ciljev podjetja v sedanjem hitro spre-
minjajo~em se, konkuren~nem okolju. 
Za nas so bili {tudijski dnevi zanimivi
tudi zato, ker je Brigita A~imovi}, ~la-

nica uprave Taluma, prejela najvi{je
priznanje, ki ga zveza podeljuje svojim
~lanom za njihovo dolgoletno uspe{-
no delo, uveljavljanje novih pristopov
in aktivnosti na kadrovskem podro~ju.
Na podro~ju delovanja ZDKDS je
Brigita A~imovi} uvedla nov pristop,
imenovan dobri zgledi vle~ejo, in tako
prispevala k izmenjevanju dobrih
praks ravnanja z zaposlenimi v Slove-
niji. Na skup{~ini ZDKDS je bila tudi
izvoljena v predsedstvo zveze.x

V zadnjih mesecih je beseda kriza
najbolj uporabljena od vseh besed.
Naj posku{am povedati, kaj je kriza?
Poenostavljeno kriza pomeni, da gos-

podarstvo ne deluje po zakonitostih, ki
omogo~ajo proizvodnjo oziroma po-
nudbo in porabo po normalnih cenah.
Ta nesorazmerja pripeljejo do tega, da

se za~nejo ru{iti posamezne panoge
gospodarstva. Potem se zgodi, da
imamo na eni strani preve~ proizve-
denih dobrin, ki jih nih~e ne potrebuje
ali jih ne more kupiti. Ko se poru{ijo
dolo~ene gospodarske panoge, nas-
tane velika brezposelnost, ta prizadene
prebivalstvo, ki je odvisno od zaslu`e-
nih pla~.
Danes velike svetovne gospodarske
sile priznavajo, da so njihova gospo-
darstva v krizi. S finan~nimi interven-
cijami posku{ajo zdraviti nastalo
situacijo. Vendar pa veliko strokov-
njakov ugotavlja, da vsa ta zdravila ne
delujejo.
Kriza tako z manj{im zamikom prihaja
tudi k nam. To bo najve~ja kriza v sa-
mostojni Sloveniji in za ve~ino Slo-
vencev najve~ja v ~asu njihovega `iv-
ljenja. Mnogi se tega {e ne zavedajo.
Toda v naravi ~loveka je, da se ne
preda in da v nezgodah i{~e izhode.
V Talumu smo krizo svetovnega go-
spodarstva za~utili v zadnji ~etrtini te-
ga leta. Poleg padca naro~il smo pri~a
padcu cene aluminija na borzi. Udar-
jata nas dva najte`ja elementa poslo-
vanja, proizvodnja in prodajne cene.
Padec proizvodnje je sam po sebi veli-
ka te`ava, saj narava proizvodnje ne
dopu{~a velikih ukrepov za reducira-

nje stro{kov. Padec prodajnih cen pa
to te`avo {e poglablja, tako da je vpra{-
ljiva ekonomika poslovanja. 
Zaradi dobrega poslovanja v zadnjih
letih in nezadol`enosti Taluma smo z
vso odgovornostjo pripravili ukrepe,
ki morajo omogo~iti, da Talum z ve-
denjem in sposobnostjo vseh zaposle-
nih za~ne obvladovati nastalo situaci-
jo. Ne moremo se strinjati s tem, da
drsimo po hribu navzdol, kjer ne vidi-
mo ne strmine ne globine klanca.
Ukrepi so naravnani tako, da pri sebi
poi{~emo rezerve in jih prenesemo v
teko~e poslovanje. To nalogo moramo
sprejeti kot izziv, to je na{a samopo-
mo~. Skupaj s kupci moramo najti
izhode za dolo~ene programe, ki so
bili na robu ekonomike `e doslej.
Dobavitelji morajo vedeti, da smo bili
dolga leta soliden kupec in da bomo to
tudi ostali, le stanje nas sili, da
postavljamo ve~ pogojev kot doslej.
Vse, kar je storjeno doma v tovarni,
nam omogo~a, da  prek bank
poi{~emo manjkajo~a likvidna sredst-
va, ki bodo pokrila izpade prilivov. 
Spremljajo nas veliki izzivi. Zaradi
tega se ukvarjamo s poslovnimi part-
nerji, z na{imi dobavitelji in kupci,
optimiziramo delovne procese in i{-
~emo rezerve.x

Tudi Talum ~akajo
likvidnostne te`ave

UPRAVA

MAG. FRANC VISENJAK
FOTO: SRDAN MOHORI^

Zlata plaketa za ~lanico uprave

Mag. Franc Visenjak

Brigita A~imovi}

LILIJANA DITRIH
FOTO: SRDAN MOHORI^

Zaradi razmer v svetovnem gospodarst-
vu bo tudi poslovanje Taluma v pri-

hodnjem letu izredno te`ko. Deloma se
te razmere `e odra`ajo v poslovanju
zadnje ~etrtine leto{njega leta, vendar
se je Uprava dru`be odlo~ila, da se
pred koncem leta izpla~a prazni~no iz-
pla~ilo v vi{ini 400 evrov bruto na za-

poslenega oziroma v vi{ini, sorazmer-
ni dol`ini zaposlitve v teko~em letu.
Prazni~no izpla~ilo prejmejo vsi zapo-
sleni v Talumu in dru`bah h~erah, ki
so bili v delovnem razmerju na dan 
30. novembra 2008.

Uprava je sprejela sklep o zni`anju
pla~e predsedniku Uprave za 10 od-
stotkov, in to od 1. 1. 2009 dalje.
Sklep velja za obdobje {estih mesecev
z mo`nostjo podalj{anja.x

Sporo~ilo Uprave
dru`be Talum
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O finan~ni krizi, ki je prerasla v vse-
splo{no recesijo in je potrkala `e tudi
na na{a vrata, je bilo zapisanega in
re~enega `e toliko, da se ne izpla~a
ve~ izgubljati besed o tem. Navsezad-
nje bi kdo lahko pomislil, da se ust-
varja klima za dosego ~isto drugih cil-
jev, kot jih prikazuje sedanja situacija.
Poudariti pa je vseeno treba, da se je
presneto motil vsak, ki je mislil, da bo
nas ta kriza ob{la. In kaj po~ne v teh
~asih sindikat v Talumu in na dr`avni
ravni?
V Talumu je situacija podobna kot v
drugih podjetjih v na{i bran`i, pa ne
samo v Sloveniji, temve~ po vsem
svetu in na vseh podro~jih. Naro~ila in
s tem posledi~no pla~ila mo~no upa-
dajo. Borzna cena aluminija in s tem
tudi izdelkov je v zadnjega pol leta
padla za dobro polovico. ^e k temu
dodamo {e zelo podcenjen ameri{ki
dolar in isto~asno precenjen evro
(upam, da je vsem znano, da ve~ino

surovin kupujemo z evri, izdelke pa
prodajamo v ameri{kih dolarjih, ker
tako narekuje mednarodna borza ko-
vin), postane slika kompletnej{a.
Kriza, ki je torej `e krepko prisotna, je
povzro~ila, da se mora proizvodnja v
na{i dru`bi v najkraj{em ~asu pri-
lagoditi po strukturi in po obsegu, ki
ju narekuje situacija na mednarodnem
trgu. Posledi~no in logi~no je, da se
mora temu prilagoditi tudi organizira-
nost dru`be. To pa je mo`no izvesti z
optimalno prilagodljivostjo delovne
sile, kar trenutno povzro~a najve~
hude krvi med zaposlenimi in se
odra`a v {tevilnih premestitvah delav-
cev iz okolij, kjer zaradi upada naro~il
primanjkuje dela, v delovne enote, kjer
je dela celo preve~, ker se naro~ila
celo pove~ujejo. Najhuje pri vsem je,
da se situacija spreminja iz dneva v
dan ali celo iz ure v uro. Prav zato je
prilagajanje zelo te`ko, poslovne
odlo~itve pa morajo biti temu ustrezno

dobre in hitre. Nikakor pa zaradi vsega
tega ta ~as ni primeren za nervoze,
notranje zdrahe in obra~unavanje.
Vsekakor se je dobro dr`ati stare mod-
rosti, ki se je `e mnogokrat v pretek-
losti izkazala kot dobra:

Ne moremo usmerjati vetra,
lahko pa prilagodimo jadra.

Trenutno smo pri nas odpovedali delo
vsem zunanjim (agencijskim) so-
delavcem. Kot sem `e omenil, je bilo
`e in bo tudi v bli`nji prihodnosti pre-
cej delavcev za~asno preme{~enih.
Nekaterim zaposlenim za dolo~en ~as
– ne vsem – pogodbe o zaposlitvi ne
bodo podalj{ane, kar bo odvisno od
potreb pri posameznem delu. Najbolj
pomembno za vse nas je, da nih~e {e
ni govoril o odpu{~anju delavcev,
zaposlenih za nedolo~en ~as.
Ker gre pri vsem navedenem za po-
slovne odlo~itve, na katere sindikat ni-
ma vpliva, se bomo sindikalni funkci-
onarji trudili slediti ukrepom in odlo-
~itvam vodstva dru`be in ves ~as pre-
verjali njihovo ustreznost z vidika
delovnopravne zakonodaje, ki do tega
trenutka {e ni bila kr{ena, ~eprav so
mnenja o tem deljena. Sicer pa danes
ne more nih~e govoriti o popolni nein-
formiranosti, kajti mediji so polni
informacij, ki `al veljajo tudi za nas.
Vsekakor pa ves ~as napro{amo vodil-
ne in vodstvene delavce, kar je tudi
na{a naloga, da nas informirajo o
situaciji in ukrepih, ki nas ~akajo. Se
pa res na dolo~enih podro~jih pojavlja
dvom o tem, ali informiranje poteka
korektno.

Na dr`avni ravni se sindikalni funkci-
onarji dogovarjajo z zdru`enjem delo-
dajalcev, da bi slednji pripravili pred-
loge in izhodi{~a za dvostranska po-
gajanja za spremembo kolektivne po-
godbe dejavnosti (KPD); predlogi se
nana{ajo predvsem na trenutno
najbolj aktualno temo, to je delovni
~as zaposlenih. Kot veste, govori
evropska direktiva o mo`nosti raz{i-
ritve delovnega tednika na 60 delovnih
ur, pri nas v Sloveniji pa ho~ejo neka-
teri delodajalci isto~asno podpisovati
s sindikalisti pogodbe o 36-urnem
delovnem tedniku z zni`evanjem pla~
za 10 odstotkov. To zni`evanje, ki ga
ne dovoljujejo niti sindikati niti KPD,
je `e bilo predstavljeno predsedniku
vlade, ki se strinja s sindikalnimi
zahtevami po nasprotovanju zmanj{e-
vanja v preteklosti te`ko dose`enih
sindikalnih pravic na tem podro~ju.
Zato je apel sindikata na dr`avni ravni
jasen in govori, da sindikalni zaupniki
na podjetni{ki ravni brez dogovora na
najvi{ji ravni z delodajalci ne smejo
podpisovati nikakr{nih pogodb, dok-
ler to ne bo dogovorjeno na ravni
dr`ave. Sindikati v podjetjih so v
te`kem polo`aju, ker ve~inoma nimajo
informacij o tem, kak{ne bodo eko-
nomske, finan~ne in proizvodne
poteze na dr`avni in podjetni{ki ravni.

Drage sodelavke in dragi sodelavci, v
upanju na ~im hitrej{i in ~im uspe{-
nej{i prehod krize  vo{~im vam in va-
{im najdra`jim vesele praznike in
sre~no novo leto 2009!x

Krizni ~asi in sindikat

SINDIKAT

MILAN FAJT
FOTO: IVO ERCEGOVI]

Milan Fajt

Aluminij, {tevilka 12, december 20086



Elektroliza C od 9. decembra 2008

obratuje le s 130 elektroliznimi celi-

cami.

Svetovna ekonomska kriza se je

mo~no dotaknila tudi Taluma in s tem

elektrolize C. Velikemu upadu povpra-

{evanja po aluminiju je sledil {e strm

padec cene aluminija na londonski

borzi kovin (LME). Uprava Taluma je

skupaj z vodji DE na sestanku 24. no-

vembra 2008 sprejela operativni na~rt

za ubla`itev posledic trenutnega stanja

na vseh segmentih poslovanja Talu-

ma. Med ukrepi je tudi takoj{nje zni-

`anje proizvodnje primarnega alumi-

nija na tehni~no mo`no in ekonomsko

racionalno raven.

Tako smo od  26. novembra do 9. de-
cembra trajno izklopili 30 elektroliznih
celic, ki jih bomo remontirali v nasled-

njih devetih mesecih. Hkrati smo tudi
zni`ali obratovalni tok na 186 kA.
Obnavljamo po tri izklopljene elek-

trolizne celice na mesec in jih
pripravljamo na ponovni vklop takoj,
ko se bo situacija na trgu aluminija
izbolj{ala. Ne glede na ~as izbolj{anja
tr`ne situacije pa iz tehni~nih razlogov
100-odstotne kapacitete elektrolize C
ne moremo dose~i pred koncem leta
2009.
Kljub verjetno za Talum najte`jemu
letu, ki je pred nami, `elim vsem
sodelavcem in zaposlenim v tovarni
veliko strpnosti in optimizma, kajti
napovedi za leto 2010 so `e bolj sve-
tle.x

Dobr{en del proizvodnje livarskih
zlitin je vezan na kupce iz avtomo-
bilske industrije. Ta je zaradi gospo-
darske krize povsod po svetu
drasti~no zmanj{ala proizvodnjo.
Padec naro~il tako kreira dogajanje
tudi pri nas. 
Prvo ob~utnej{e zmanj{anje obsega
naro~il smo zaznali v oktobru, naro~ila

za november pa niso ve~ zado{~ala za
isto~asno proizvodnjo na obeh
proizvodnih linijah, zato smo litje palic
zaustavili in proizvajali le hleb~ke. Pa
{e na tej liniji smo ob~asno ulivali
~isti aluminij, ki ni namenjen za pro-
dajo. Zaradi zmanj{anja obsega del
smo delavce, zaposlene za dolo~en
~as, prerazporedili v druge DE, kjer so
potrebovali dodatne delavce, drugi pa
smo pospe{eno koristili preostali
redni letni dopust. 
Tudi danes proizvodnja poteka le na
eni liniji. Podobna organiziranost bo
verjetno obveljala tudi v za~etku
naslednjega leta: glede na naro~ila se
bo izmenjavala proizvodnja palic in
hleb~kov. Od vrste naro~enih zlitin bo
odvisna tudi raven pretaljevanja
odpadnega sekundarnega aluminija. 
Kljub ne preve~ vzpodbudnim napove-
dim optimizem ostaja, zato se v
dnevih, ki prihajajo, ne dajte motiti …
Sre~e, zdravja in uspehov polno
2009!x

Veliko strpnosti
in optimizma do 2010

ELEKTROLIZA

DR. ZLATKO ^U[
FOTO: SRDAN MOHORI^,

IVO ERCEGOVI]

Dr. Zlatko ^u{ zraven izklopljene pe~i

Ob~uten padec naro~il 
livarskih zlitin

LIVARSKE ZLITINE

MARJAN KRO[L
FOTO: SRDAN MOHORI^

Marjan Kro{l
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Ob izteku leta  smo nekatere zaposlene
povpra{ali po njihovem pogledu na
trenutno stanje in pri~akovanjih v letu
2009.  

Mojca Gorjup, OE Laboratorij

TTaalluumm  jjee  ddeell  zzddrraavveeggaa  ssvveettaa

V tovarni sem od leta 1985. Vse doga-
janje ob~utimo vsi enako, pri tem ni
pomembno, kaj in kje delamo.  V Talu-
mu nas je na to spomnil `e praznik, ko
je vse skupaj potekalo bolj skromno in
prav je tako. Konkretni ukrepi v
delovnih enotah, ki se nana{ajo na
proizvodnjo in ljudi, nas najbolj
nazorno opozarjajo na poslab{anje
stanja.  Sem pa glede vsega velika
optimistka. Zakaj? Zato, ker imamo
slu`bo, nismo la~ni in imamo {e nekaj
moralnih in materialnih dobrin, ver-
jamem tudi, da vodstvo pravilno
usmerja aktivnosti. Moralne dobrine?
To je tisto, kar ~lovek nosi v sebi. Moji
star{i so se trudili, po{teno delali in
me v tem tudi vzgajali. Vem tudi, kako
sta se razvijala tovarna, laboratorij …
Iz ni~ smo postali veliki in sodobni. Za
to so delale generacije ljudi  in to je
tisto, kar nam daje moralno mo~. Tega
ne moramo kar odvre~i, ampak se
moremo truditi, da bi tudi zanamci
imeli perspektivo. Poglejmo okrog
sebe, svet je poln nasilja in zlobe.
Nekdo mora ta svet dr`ati skupaj in
zdrave osnove za obstoj tudi imamo.
Tudi Talum je del zdravega sveta in za
leto 2009 si `elim samo, da tako
ostane.    

Silvo Skerbi{, DE Izparilniki:

@@eelliimm,,  ddaa  ssee  ssttaannjjee  nnoorrmmaalliizziirraa

V Talum sem pri{el leta 1985 in ves
~as, razen takrat, ko sem bil v vojski,
delam pri izparilnikih.  Pre`ivljal sem
vse vzpone in padce razvoja izparil-

nikov in tudi posledice zaradi te`av s
prodajo in poslovanjem. Pri nas so
bile glede povpra{evanja vedno velike
razlike v zimskem in poletnem obdob-
ju, zato smo na neki na~in navajeni in
proizvodnjo znamo prilagajati tem raz-
meram. [koda, da se je kriza pojavila
ravno sedaj, ko imamo novo linijo,
lahko bi zelo dobro delali. To nas zelo
prizadeva, pogodbeni delavci so `e
od{li, tudi del delavcev, ki so bili
zaposleni za dolo~en ~as, je za~asno
preme{~enih v DE Rondelice ali druge
enote. ^e ni kupca, ni dela. Mi ne mo-
remo delati na zalogo. Kaj nam
ostane? Samo to, da zaupamo vod-
stvu, ~eprav lahko re~em, da je zaradi
pogostega spreminjanja  odlo~itev
zaupanje `e nekoliko upadlo. Zaveda-
mo se vpliva trga, toda na{e razpolo-
`enje je odvisno od na~ina dela in od
denarja. Zato za leto 2009 `elim, da se
stanje normalizira in da bi delali kot
prej.    

Janez Tominc, DE Rondelice

ZZmmeerraajj  ttee`̀ee  bboo

V tovarno sem pri{el leta 1988 in od
za~etka delam v livarni.  V na{i delovni
enoti se kriza {e ne pozna, vsaj kolikor
vidim sam. Vem pa, kaj se dogaja v
drugih obratih, in to je hudo. Verjetno
druge re{itve ni in vodstvo ima pri tem
zvezane roke. To je velik problem za
ljudi in podjetje. ^e si deset, dvajset in
ve~ let opravljal neko delo, ni lahko
sprejeti drugega, {e bolj tragi~no je,
~e ga izgubi{. In pri vsem tem sam
nisi ni~ kriv.
Talum se je dobro razvijal, vendar je
treba vedeti, da lahko vedno pride
vi{ja sila. Zdaj je na{la {e nas. V to so
nas prisili drugi, saj je povsod vse
raslo, se bohotilo in ljudje nimajo
kapitala, da bi vse to kupili. To se bo

dogajalo {e bolj pogosto in zmeraj
te`e bo. Treba se bo navaditi na nove
~ase in menjave slu`b. Mislim, da
nikoli ne bo ve~ tako varno, kot je bilo
v socializmu. Moj o~e je za~el in
kon~al slu`bo v isti tovarni. Takrat si
moral zaposliti delavca ne glede na to,
kaj bo s podjetjem, danes delavce {te-
jejo na prste, da jih je ~im manj in da
je ~im ve~ji dobi~ek. Poglejte, koliko
ve~ proizvedemo danes kot pred dese-
timi ali dvajsetimi leti, pa za isti denar.
Moti me, da so pla~e v dr`avnih
slu`bah ve~je kot v tovarnah.    
Re{evanje situacije? Dokler smo tukaj,
moramo zaupati vodstvu Taluma. [efi
morajo biti po{teni in odkriti in nam
povedati resnico. Meni je jasno, da bo
{e ve~ odpu{~anja, ~e bo kriza rasla in
bo dolgo trajala. Vendar moramo iti
pogumno v novo obdobje. Veliko sre-
~e `elim vsem.

Zvonko Juri{evi~, DE Livarske zlitine

NNee  bbii  nnaass  bbiilloo

V Talumu sem `e 26 let, zadnja {tiri
leta delam kot skladi{~nik v livarni.
Opravljam vsa dela pri natovarjanju in
odpravi vla~ilcev z na{imi proizvodi in
vidim, kaj se dogaja. Najve~ po{iljamo
v Nem~ijo, Avstrijo, Italijo, Francijo,
Mad`arsko in {e kam. Ko se je za~ela
kriza, se je transport na{ih izdelkov
zmanj{al. Povpre~ni dnevni promet je
bil od 10 do 15 vla~ilcev na dan, zad-
nje ~ase pa je padel na 5 do 10. Na{
rekord je 38 vla~ilcev v enem dnevu.
Kot vidite, je dvori{~e prazno, pravkar
smo natovorili enega za Poljsko. To ne
ka`e ni~ dobrega. Po celem svetu je
kriza in ni~ ne more{, ni prodaje.   
Zelo `alostno bo, ~e se bo kriza nada-
ljevala in se bo ustavljalo tako dobro
ute~eno delo. Vsi se bojimo za slu`be.
Zaupamo na{emu vodji in vodstvu
tovarne, da bodo kos tudi tem proble-
mom, ker ~e ne bi tako skrbeli v
preteklosti, bi vse `e prej propadlo. Ne
bi nas bilo. Vsem `elim veliko zdravja
v letu 2009.

Robert Rozman, DE Gnetne zlitine

DDaa  bbii  iimmeellii  rreeddnnee  ppllaa~~ee  iinn  nnee  bbii
bbiilloo  ooddppuu{{~~aannjjaa

Za~el sem v elektrolizi B leta 1987. Od
leta 1995 delam kot skladi{~nik pri
drogovih. Pravkar smo natovorili vla-
~ilec, ki bo na{ih 25 ton drogov odpe-
ljal v Neapelj. Na{i izdelki gredo

Premagali smo 
redukcije in druge
te`ave, tudi to bomo!

PROIZVODNJA, SLU@BE

LILIJANA DITRIH, 
IVO ERCEGOVI]
FOTO: IVO ERCEGOVI]
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Silvo Skerbi{

Janez Tominc

Zvonko Juri{evi~
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ve~inoma v Italijo, nekaj pa tudi v
Avstrijo. Pri nas {e ni opaziti ve~jega
padca, vem pa, da je drugje dosti huj-
{e.
Mislim, da se je kriza morala pojaviti.
Poglejte samo avtomobilsko industri-
jo. Saj ni mo`no v neskon~nost me-
njavati avtomobilov, vsako leto nov
tip, krediti so napihovali probleme, na
drugi strani pa so bili mened`erski
dobi~ki preveliki. V Talumu imamo
prednost, da imamo teko~i aluminij,
kar nam omogo~a, da razvijamo proiz-
vodnjo kon~nih izdelkov. V prihod-
nosti nam lahko zelo pomaga proiz-
vodnja novih ulitkov. Elektroliza mora
delati, potem lahko upamo na bolj{e.
Zaupam tudi vodstvu, ki nas je znalo
re{iti iz podobnih kriz. Dokler imamo
redne pla~e in dokler ni odpu{~anja
delavcev, smo lahko varni in `elim, da
tako ostane tudi v letu 2009. 

Daniel Ro{kar, DE Elektroliza

PPoottrreebbuujjeemmoo  ttuuddii  ssrree~~oo

V Talum sem pri{el leta 1987 v halo A,
potem sem delal v elektrolizi C na lini-
ji za ~i{~enje ~rpalnih loncev. Delo je
zame ostalo enako, ne vem pa, kako
bo naprej. ^e ostane vsaj polovica
pe~i, je morda mogo~e pre`iveti. Da bi
se kaj huj{ega zgodilo s halo C, pa ne
morem verjeti. Neko~ smo v krizah
delali zaloge, dr`ava je stala ob strani,
danes so drugi ~asi in druga~ni pris-
topi. Najbolj se moramo sami re{evati
in verjamem, da bo vodstvo spet na{lo
prave re{itve. Verjamem, da bo {lo.
Potrebujemo pa tudi sre~o in pri~aku-
jem, da nas bo spremljala v letu 2009. 

Bogdan Mohorko, DE Elektroliza

BBrreezz  zzaaddnnjjee  eelleekkttrroolliizzee  
nnee  ssmmeemmoo  oossttaattii

Prvo slu`bo v Talumu sem dobil leta
1990 v hali B. Po zaprtju stare hale
delam v novi elektrolizi, ki je bolj zah-
tevna, razmere so bolj{e, ~eprav nas

pozimi bolj zebe, poleti pa je tudi zelo
vro~e. To, da do`ivljamo izklop pe~i,
ki dobro delajo, ni dobro. @alostno je
gledati to sliko. Zavedam se, da ni
drugega izhoda, ~e ni prodaje. ^e
ostane le 30 izklopljenih pe~i, ne bo
tako hudo. Brez zadnje elektrolize ne
smemo ostati. Kaj naj re~em za
naprej? Za ene bo vedno denar, upam
da tudi za nas. Zato v novem letu `e-
lim, da hala ostane, vsem zaposlenim
pa veliko zdravja.

Smiljan Sitar, DE Vzdr`evanje

BBiillii  ssoo  zzllaattii  ~~aassii,,  
ddaanneess  ssoo  ssrreebbrrnnii

Natanko 20 let delam v Talumu, od
tega zadnjih deset let  v klju~avni~ar-
ski skupini. Glede trenutnega stanja
lahko re~em, da je kriza zelo resna, to
pa zato, ker je povsod in ker je preve~
vlo`enega kapitala. Preve~ denarja je v
podjetjih in ne more izginiti kar ~ez
no~. Zaradi tega menim, da kriza ne bo
dolgo trajala. Poleg tega je pomemb-
no, da je politika odvisna od gospo-
darstva, enako pa tudi gospodarstvo
od politike. Tako so vsi prisiljeni so-
delovati. Slovenija je zaradi menjave
vlade malo zamudila z ukrepi, kar je
logi~no in se bodo `e ujeli. Menim
tudi, da vodstvo Taluma ve, kaj dela,
prera~unavajo ceno elektrike, ceno
aluminija, prodajo in se temu prilaga-
jajo. Premagali smo redukcije in druge
te`ave, tudi to bomo. Menim, da so
bili neko~ zlati ~asi, danes so srebrni.
Za leto 2009 predvidevam, da si bodo
nekateri lahko privo{~ili ve~, mi delav-
ci pa minimalno, pa {e to z var~eva-
njem. Vsem `elim bolj{e ~ase.

Danica Majcen, Revital

PPrrii~~aakkuujjeemm,,  ddaa  bboo  bboolljjee

V Talumu oziroma Revitalu sem zapo-
slena `e 35 let, imam {e tri leta do
upokojitve in `elim si, da bi jo do~a-
kala v tem okolju. Pla~e so majhne, a
sem bila vedno skromna, navajena
sem `iveti z malo denarja. Vem, da je
kriza, a pri~akujem, da bo drugo leto
bolje, saj imamo sposobno vodstvo in
upam, da nas bo pripeljalo iz krize.

Du{an Skledar, Slu`ba za organizacijo

DDeellaajjttee  pprraavvee  ssttvvaarrii

Ponavadi je december ~as, ko se ozre-
mo malo nazaj ter z veseljem in opti-
mizmom  snujemo na~rte za naprej.

Letos je verjetno malo druga~e. Pa ne
zato, ker ne bi imeli na~rtov za prihod-
nost, ampak zato, ker jih je te`ko
umestiti v negotovo realnost. Za Ta-
lum bo prihodnje leto gotovo eno
te`jih, saj nas svetovna kriza in nego-
tovost postavljata pred resno preiz-
ku{njo. Tudi zame osebno bo prihod-
nje leto svojevrstna preizku{nja, saj
me v slu`bi ~akajo nove obveznosti in
ob delu {e {tudij. ^aka nas torej mno-
go izzivov in verjamem, da tudi skrite
prilo`nosti. Od nas pa je odvisno, ali
jih bomo prepoznali in kako jih bomo
izkoristili.
Zato vam, spo{tovane sodelavke in
sodelavci, v prihodnjem letu `elim
mnogo prilo`nosti, obilo optimizma,
predvsem pa – delajte prave stvari.

Radko Hojak, Alin

VVee~~  ddeellaa,,  mmaannjj  ggoovvoorrjjeennjjaa

V letu, ki prihaja, `elim prav vsem so-
delavcem, da ga pre`ivimo najmanj
stresno. ^e se bo le dalo. ^im ve~
medsebojnega sodelovanja, iskrenosti
in razumevanja, zdravja. Osebno si
`elim, da bi imel ~im manj opravka z
ljudmi, ki veliko govorijo in obljublja-
jo, naredijo pa ni~.

Brigita Lukman, Finance in ra~unovodstvo

NNoovvaa  vvllaaddaa  bbii  mmoorraallaa  
pprriisslluuhhnniittii  ggoossppooddaarrssttvveenniikkoomm

V Talumu sem zaposlena 22 let. @iv-
ljenje moje dru`ine je odvisno od
uspe{nosti na{e tovarne, saj oba z
mo`em pre`ivljava dru`ino s tukaj
zaslu`enima pla~ama. @elim si, da se
kriza, s katero se soo~amo v zadnjem
~asu, ne bi poznala na delavskih
pla~ah. Nova vlada bi morala prisluh-
niti gospodarstvenikom in poiskati
primerne re{itve za ohranitev delovnih
mest. Moje osebne `elje so v prvi vrsti
zdravje, sre~a, razumevanje, mojima
srednje{olcema `elim ~im bolj{i
zaklju~ek letnika, izpolnitev skritih
`elja pa je `al odvisna od stanja na
ban~nem ra~unu.

Drago Smolinger, Vargas-Al

SSttrraahh  
zzaarraaddii  mmoo`̀nnee  iizzgguubbee  sslluu`̀bbee

Za leto 2009 sem zaskrbljen zaradi
svetovne krize in zato v strahu tudi
zaradi mo`ne izgube slu`be. @elim pa
si ~im ve~ zdravja, sre~e, uspehov na
delovnem mestu.x

Daniel Ro{kar

Bogdan Mohorko

Smiljan Sitar

Du{an Skledar

Danica Majcen Radko Hojak
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Za Stojana Kerblerja so – po njego-
vem dolgoletnem ukvarjanju s fotogra-
firanjem – dokazali, da je pristal v pes-
mi. K temu uspehu je najve~ pripomo-
gel njegov odnosa do ljudi, predvsem
do Halo`anov. Viktor Dvor{ak pa je po
tridesetih letih dela kot klju~avni~ar v
Talumu dobil zlatega metulja zaradi

Pogovarjali smo se z 
Viktorjem Dvor{akom

INTERVJU

Ne bi
obstal, 
~e ne bi
znal z
ljudmi

IVO ERCEGOVI]
FOTO: SRDAN MOHORI^
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uspe{nih rezultatov, ki so predvsem
posledica njegovega odnosa do
sodelavcev. V pogovoru nam je zau-
pal, da ne bi obstal, ~e ne bi znal z
ljudmi. Torej je tudi on stavil na isto
umetnost in zmagal. Tega ne omenjam
zato, da bi ju primerjal ali poveli~eval,
`elim povedati le, da tam pri vzdr`e-
vanju skupinica »{losarjev« lahko
zraste in postane znana v okvirjih
Taluma po enakih merilih, kot so
Halo`ani postali znani v {ir{em okolju.
Tisti, ki so jih razumeli, so jim to omo-
go~ili. Viktor je svoje delo in delo
sodelavcev preve~ cenil, da bi to od{lo
z njim. Odhaja v pokoj, oni ostajajo. In
tako se krog nadaljuje.

Poglejmo najprej tvojo zgodbo
pred Talumom.

Rojen sem bil 10. septembra leta 1949
v Stopnem blizu Makol v kme~ki
dru`ini. Imeli smo manj{o kmetijo, ki
smo jo ohranili pri `ivljenju vse do da-
nes in na kateri `ivim z dru`ino.
Osnovno {olo sem obiskoval v Mako-
lah. Nadaljeval sem v poklicni klju~av-
ni~arski {oli v Slovenski Bistrici. Kot
vajenec sem se u~il v opekarni v Pra-
gerskem, kjer so mi tudi ponudili delo,
tako da sem po kon~ani {oli ostal kar
pri njih. Tja sem se vrnil tudi po
kon~anem voja{kem roku. 

To je bilo obdobje konec {estde-
setih, v za~etku sedemdesetih. Ali
lahko malo ve~ pove{ o delu in
mo`nostih zaposlitve v tistem ~a-
su?

Vajeni{ko in mojstrsko delo je bilo
zelo cenjeno. Ko so za opekarno na-
stopili slab{i ~asi, sem se zaposlil v
Hidromonta`i. To delo je bilo na

terenu in doletela me je zelo pomemb-
na naloga, gradnja cementarne v
Trbovljah. Delo na terenu je bilo kar
naporno, delali smo tudi po 12 ur na
dan, vendar se je zelo dobro zaslu`ilo,
kar mi je tedaj veliko pomenilo. Pri
Hidromonta`i sem ostal le dve leti.
Hotel sem priti malo bli`e domu in
sem dobil delo pri Monterju v
Polj~anah. Izdelovali in montirali smo
stavbno pohi{tvo. To je bil moj prvi
stik z aluminijem. Takrat mi to ni po-
menilo ni~, danes pa je pomemben
spomin. Pri Monterju sem se izkazal
tudi kot dober organizator dela. Zani-
mivo je, da so poznali mojo `ilico za
vodenje in so mi kmalu zaupali mesto
glavnega monterja skupine. Nova
lo~nica v `ivljenju je bila poroka, in ko
sva z `eno dobila otroka, sem se odlo-
~il, da kon~am terensko delo. Tako
sem leta 1978 pri{el v Talum.

To pa je bistveno druga~na situaci-
ja, vse se dogaja v krogu tovarne.
Kje si za~el?

Pri{el sem v delavnice DE Vzdr`eva-
nje, ki jih je vodil Viktor Hazabent. Ne-
kaj je moral izvedeti o meni in je rekel,
da me je {koda za drugam. Za~el sem
v klju~avni~arski skupini, moj prvi ne-
posredni vodja pa je bil Ivan Kampl.
@e prvi dan me je vpra{al, ali znam
variti. Hotel me je preveriti, zato mi je
dal variti neko konstrukcijo. Ko sem
kon~al, je rekel: »Zdaj pa smo dobili
pravega.« Oba z Viktorjem sta bila
prava ~loveka, z njima je od{la prva
generacija Talumovcev.

In sta se z velikimi ~rkami zapisala
v zgodovino vzdr`evanja in tovar-
ne. Z vami pa je prihajala nova
generacija. Katere so bile osnovne
naloge va{e skupine?

Delali smo za celotno tovarno, najve~
za halo A. Cevi za odvlek plinov, vsa
mogo~a popravila na takratnih strojih,
ki so se pogosto kvarili. Izdelovali
smo celotne naprave in razli~ne re-
zervne dele za vse obrate. Bili smo
velika skupina, saj je bilo vseh kar
560, dvakrat ve~ kot danes.

Sledili ste potrebam in spremem-
bam tehnologije v obratih. Ali
lahko na{teje{ kak{ne posebne do-
se`ke?

Sodelovali smo tudi pri razvojnih
nalogah, kar nas je posebej zanimalo.
Tako lahko omenim vozilo za doziranje
anodne mase za elektrolizo, kar je
pomenilo veliko izbolj{anje in olaj-
{anje dela. Izdelali smo prvi avtomat-
ski pnevmatski zlagalnik za hleb~ke v
stari livarni. Pozneje smo izdelali

poskusni sistem vlivanja drogov po
novi hot-top tehnologiji po zamisli
in`enirja Panzalovi}a, garnituro za litje
bram in T-formatov in {e bi lahko
na{teval. Omeniti moram, da je s spre-
membo tehnologije marsikaj izginilo
ali se bistveno spremenilo. Posebna
zgodba je projekt modernizacije tovar-
ne.

Kaj trenutno delate?
Pred kratkim smo naredili novo garni-
turo za litje T-formatov, saj vse ka`e,
da jih bomo zaradi krize spet veliko
vlivali. Zaradi zmanj{evanja proizvod-
nje delamo nova stikala za izklop pe~i
v elektrolizi, za remonte pe~i prilaga-
jamo opremo in vse, kar je treba
obnoviti ali popraviti. Za proizvodnjo
anod obnavljamo os nosilca, za litje

»Ne morem si zamisliti, da
bi zaprli tako tovarno. Ljudje
vodstvu zaupajo, ker vedo,
da pelje tovarno v pravo
smer, in s te plati ni te`av.«

»/.../ na{e delo postaja
manj cenjeno in strah me je,
da bo po~asi zmanjkalo
ljudi, ki bodo to lahko
prena{ali. Dru`ba bo morala
upo{tevati, da tako ne gre.«
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na ozkem traku v DE rondelice delamo
novo valj~nico, za katero so na~rte
naredili na{i konstruktorji; osnovno
napravo `e lahko vidi{ v delavnici. Se-
veda sodelujemo z drugimi skupinami
vzdr`evalcev, brez katerih ni mogo~a
kon~na izvedba.

Koliko k temu prispeva tvoj na~in
vodenja? Va{i sodelavci pravijo, da
ste znali vzpostaviti red kot doma v
dru`ini.

Imamo le deset delavcev, eden je vul-
kanizer, ki ga bomo izgubili. Red je bil
in so ga se dr`ali. Delo z ljudmi me
spremlja celo `ivljenje in mi nekako
uspeva, ~eprav ne vem prav, od kod
mi to. Vem pa, da je treba za delo z
ljudmi imeti poseben ob~utek. ^e
sodelavcev ne zna{ poslu{ati, ne bo{
dosegel cilja. Zase lahko re~em, da ne
bi obstal, ~e ne bi znal z ljudmi.

V obrazlo`itvi za zlati metulj so
posebej poudarili tvoj ob~utek za
mlade klju~avni~arje, ki si jih vzga-
jal in ki danes pomenijo jedro vzdr-
`evalni{kih ekip.

Tudi mene so tako vzgajali, `e od
malega. Pri nas doma je bilo zmeraj
treba vztrajno delati, ~e si hotel
pre`iveti. U~i{ se zase, mi je rekel o~e.
Vsak se mora na svoj na~in potruditi,
da pride do kruha, doktorji, in`enirji,
magistri in delavci. Vsakogar je treba
enako spo{tovati, kar se v `ivljenju ne
dogaja in zaradi tega nastajajo razlike.
Svoje delo klju~avni~arja sem zmeraj
cenil in to prena{am na mlade in vse
druge sodelavce, nobene velike
znanosti ni treba za to.

Treba pa je ve~ kulture in morale v
odnosu do dela in ljudi, kar o~itno

ima ve~ina zaposlenih, ki so rasli s
tovarno. Ali meni{, da je tudi to –
poleg drugega – ustvarilo dana{nji
Talum?

Mislim, da je to najbolj pomembno.
Talum je glede odnosov maksimalno
urejen. Krivico bi delali, ~e tega ne bi
priznali. Imeli smo sre~o, da je Talum
ostal v celoti. Menim, da smo vsi za-
posleni s svojim odnosom vplivali na
vodstvo, da se po{teno obna{a, da ni
dovolilo razkroja tovarne. Ni nam vse-
eno, kaj se dogaja, zato je bilo mo`no
vzpostaviti harmonijo med delavci in
vodstvom. Najslab{e, kar bi se lahko
zgodilo, bi bilo, ~e bi to pokvarili od
znotraj.

Ali je to bolj nevarno kot zunanja
kriza, s katero se soo~amo?

Oboje je povezano, te`ko sodim. Vem
pa, da kriza ni hec. Mo~i bo treba {e
bolj zdru`iti. Saj smo tudi v preteklosti
`e imeli podobne te`ave, od prisilne
uprave naprej. ^e smo pre`iveli do-
slej, bomo tudi tokrat. Ne morem si
zamisliti, da bi zaprli tako tovarno.
Ljudje vodstvu zaupajo, ker vedo, da
pelje tovarno v pravo smer, in s te plati
ni te`av. Prav to je vir mo~i Taluma. 

Zavedamo se, da dru`bene razmere
na splo{no niso naklonjene delav-
stvu, razlike se pove~ujejo in tudi
Talum `ivi v tem svetu.

Res je, da na{e delo postaja manj ce-
njeno in strah me je, da bo po~asi
zmanjkalo ljudi, ki bodo to lahko pre-
na{ali. Dru`ba bo morala upo{tevati,
da tako ne gre. V~asih smo delavcu ali
mojstru rekli, kapo dol. Poklicna {ola
je bila na ravni dana{nje tehni~ne in {e
ve~. Zato ni ~udno, da mladina rine v

gimnazije in se ru{i vrednostni sistem.
Delo rok ni cenjeno, kar ustvarja
tak{ne razlike v dru`bi.

Treba je priznati, da tudi va{emu
poklicu pomagata tehnika in razvoj
opreme. Do kod je pri tem delu
sploh mo`no nadomestiti ~loveka? 

Sodobna oprema veliko pomeni.
Najbolj se to vidi pri avtomatskih
stru`nicah CNC, kjer je potreben zares
izobra`en kader. Vendar brez klasi~-
nega, ro~nega dela ne bo {lo. So dela,
na primer varjenje, ki jih ni mogo~e v
celoti avtomatizirati. Sprememba teh-
nike vpliva na ljudi, za kar so najbolj
dovzetni mlaj{i, zato je tudi pri nas
treba postopoma pomlajevati skupino.

Trideset let neprekinjenega dela v
Talumu je torej minilo, Viktor.
Po~asi …?

Minilo je v hipu. Za vzdr`evalce je
vsak dan nov in druga~en, ker prihaja-
jo zahteve od povsod. Zdi se mi, kot
da bi pri{el v~eraj. Moram povedati,
da so se proizvodne enote vedno znale
bolje postaviti zase, vzdr`evanje je bilo
vedno v ozadju in verjetno bo tako {e
naprej. Toda brez dobrega vzdr`evanja
ne bi bilo tak{nega Taluma, kot je
danes, in tudi to bo {e naprej tako.

Januarja odhaja{ v pokoj. Kaj pa
zdaj?

Zame to ni problem. Vedno imam
dovolj dela v hi{i, vinogradu, vikendu
… Doma imam tudi majhno delavni-
co, da lahko popravljam razli~no
kme~ko opremo zase in sosede. [e
vedno imamo osem krav, za kar je
zaslu`na `ena, ker ji je bila to slu`ba.
@ivljenje sva ustvarjala umirjeno in

delovno, zgradila hi{o in vikend in
zagotovila mirno prihodnost tudi za
na{o dru`ino. Ve{, mnogi moji so{olci
so {li v tujino, pa nimajo ve~. Meni je
ve~ pomenilo to, da ostanem s svojimi
doma~imi. Nikoli nisem hrepenel po
bogastvu, to je minljivo. Problem nas-
tane, ko ljudje nimajo meje, zato tudi
bolehajo.

O zdravju ne bom spra{eval.
Prepri~an sem, da bo `ivljenjska
modrost, ki si jo pridobil in zapus-
til Talumu, ostala med nami in v
tebi. Naj se prena{a naprej, med
tvoje vnuke, zborovske tovari{e, na
zemljo, na trte …

Hvala. Res je moj najve~ji hobi
zborovsko petje. Sodelujem v me{a-
nem zboru v Cirkovcah, v zboru v
Makolah in v cerkvenem zboru. Letos
sem dobil najve~je priznanje, Gallu-
sovo zlato zna~ko za 35 let zborov-
skega petja. Vnuka sta druga pesem,
{e lep{a. Tri in sedem let sta stara. To
je pravi mali ~ude`, vse znajo in vse si
zapomnijo. Neverjetno, ti povem.x

»Menim, da smo vsi
zaposleni s svojim odnosom
vplivali na vodstvo, da se
po{teno obna{a, da ni
dovolilo razkroja tovarne.«
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V boju za konkuren~nost in premago-
vanje ekonomske krize se v DE
Rondelice poleg drugega nadejamo
tudi pozitivnega vpliva tehnolo{kih
izbolj{av, ki jih uvajamo.
Letos bomo proizvedli 18.500 ton ron-
delic, kar je za 7 odstotkov manj od
planirane proizvodnje (20.000 ton).
Zmanj{evanje povpra{evanja in s tem
umirjanje trga rondelic sta se pojavila
`e spomladi. Primerjalni podatki, ki
smo jih dobili od zdru`enja ASP
(Aluminium Slug Producers) – zdru-
`enje deluje v okviru nem{kega zdru-
`enja za aluminijsko industrijo –,
ka`ejo, da tudi drugi evropski proizva-
jalci rondelic letos bele`ijo za pribli`-
no 10 odstotkov manj naro~il glede na
leto 2007.
Kljub nekoliko zmanj{ani proizvodnji
pa je za nami dinami~no in uspe{no
leto, {e posebej na podro~ju novih
investicij in razvoja legiranih rondelic
s povi{ano vsebnostjo mangana.
Od avgusta letos deluje orodjarna na
novi lokaciji, ki omogo~a bolj{e raz-
mere za delo za orodjarje in zelo dobre

mo`nosti za nadaljnji razvoj orodjarst-
va v Talumu. Konec septembra smo
zagnali novo izsekovalno linijo s 
160-tonskim izsekovalnim avtomatom
Bruderer, kar nam bo v prihodnosti
omogo~alo izsekovanje debelej{ih
legiranih rondelic za doze. Novembra
je bila dokon~ana gradnja nove proiz-
vodne hale velikosti 1.000 m2, kjer
pravkar potekajo zaklju~na monta`na
dela na novi kontinuirni `arilni pe~i s
hladilnikom (na fotografiji).
Z realizacijo vseh prej navedenih
investicij so dane mo`nosti za nadalj-
nji razvoj na{e DE in za postopno
pove~evanje proizvodnje rondelic na
24.000 ton letno.
Ob tej prilo`nosti se `elim za prizade-
vno delo v leto{njem letu zahvaliti so-
delavcem iz na{e DE, drugim zaposle-
nim, ki sodelujejo v procesu izdelave
rondelic, in vsem nadzornikom, ki so
sodelovali pri leto{njih investicijah.
Vsem zaposlenim v Talumu `elim
sre~no, zdravo in uspe{no novo leto v
upanju, da bi posledice gospodarske
krize ~im manj ob~utili.x

V tem ~asu, to~neje 29. 11. 2008, je
minila prva obletnica pridobljenega
okoljevarstvenega dovoljenja (OVD) za
obratovanje naprav, ki lahko povzro-
~ajo onesna`evanje okolja ve~jega
obsega, in sicer za obratovanje naprav
za izdelavo anod, ki se uporabljajo v
elektroliznih pe~eh, proizvodnjo alu-
minija z elektrolitskim postopkom, v
livarni sive litine ter za taljenje alu-
minija v livarnah. Dovoljenje velja do
29. 11. 2017, bo pa s svojimi spre-
membami in dopolnitvami sledilo
nadaljnjemu razvoju dru`be na eni
strani ali zahtevam Agencije za okolje
oziroma MOP na drugi strani. Dolo-
~ene zahteve po spremembi OVD so
bile `e vlo`ene, precej sprememb je
zahtevala tudi okoljska zakonodaja.
Poleg tega so vsi obiski in{pekcijskih
slu`b Ministrstva za okolje in prostor s
podro~ja okolja in prepre~evanja ve~-
jih nesre~ (Seveso) ter Ministrstva za
zdravstvo s podro~ja kemikalij minili
brez izdanih odlo~b oziroma brez ugo-
tovljenih neskladnosti. Bolj ob{irno
preverjanje skladnosti z OVD bo sledi-
lo v za~etku leta 2009. »Informacija za
javnost«, ki je bila konec meseca
novembra objavljena na oglasni deski
dru`be, je bila izdelana v okviru zahtev
spremenjene zakonodaje s podro~ja

prepre~evanja ve~jih nesre~ in
zmanj{anja njihovih posledic (Se-
veso).   
Na osnovi kompletne revizije tveganja
okoljskih vidikov je bil izdelan osnutek
Programa za ravnanje z okoljem {t.
8/08, ki vklju~uje zahteve okoljske
zakonodaje do konca leta 2010. Zaradi
pri~akovanih te`jih ekonomskih raz-
mer v letu 2009 bodo projekti izvedeni
v pripravljalnih fazah.
Do 1. 12. 2008 je dru`ba Talum pred-
registrirala kemikalije, tj. tako na{e
proizvode iz aluminija in aluminijevih
zlitin kot druge pomembne kemikalije
(surovine), ki jih nujno potrebujemo v
tehnolo{kih procesih. Obdobje do
31. 12. 2010 bo namenjeno registra-
ciji kemikalij, ki jih uvozimo ali da-
mo na trg v EU, v koli~ini, ve~ji od
1000 ton na leto.
Sistem ravnanja z okoljem v skladu s
standardom ISO 14001 smo uspe{no
zagovarjali na kontrolni presoji sep-
tembra 2008. Kontrolno presojo je
opravil Bureau Veritas s svojimi pre-
sojevalci.
Leto 2008 je bilo torej na okoljskem
podro~ju uspe{no, stalne izbolj{ave in
sledenje hitrim spremembam pa bodo
omogo~ili biti okoljsko skladen tudi v
naslednjih letih.x

Nove investicije
v zaklju~ni fazi

RONDELICE

Obletnica
okoljevarstvenega dovoljenja 
in predregistracija kemikalij – REACH

KONTROLA KAKOVOSTI

TOMA@ GODICELJ
FOTO: TOMA@ GODICELJ

DR. MARKO HOM[AK
FOTO: SRDAN MOHORI^

Kontinuirna `arilna pe~ tip Sistem Teknik Iz laboratorija
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Marjan Valenko je pri{el v Talum leta
1987 s Slovenskih `eleznic. Za~el je
delati kot premika~ v DE Promet. Takoj
je bilo opaziti njegovo zavzetost,
strokovnost in delavnost. Dodatno
strokovno usposabljanje, samoinicia-
tivnost in izpit za nadpremika~a so bili

odlo~ilni za njegovo napredovanje. To
je bilo delo nadpremika~a ali vodenje
del pri premiku. To delo je opravljal do
konca svoje delovne dobe novembra
letos. Bil je prijeten sodelavec in
dober sotovari{. Delo v skupini zahte-
va sodelovanje, posebej ob slab{ih

vremenskih razmerah (pozimi mrzlo,
sneg in led, poleti pa de` in vro~ina).
Marjan je veliko prispeval s svojimi
dolgoletnimi izku{njami in nesebi~-
nostjo ter seveda pripadnostjo skupi-
ni. Zdaj bo lahko v miru obdeloval

vinograd v Preradu in u`ival zaslu`eni
pokoj. Naj bo to obdobje ~im dalj{e in
veselo ob dru`ini in vnukih. Upamo
pa, da se bomo {e ve~krat sre~ali ob
razli~nih prilo`nostih in da se ne bo{
izgovarjal, da nima{ ~asa.x

Antonija Dami{ je z nami od leta 2000,
pa je tako, kot da bi bila ves ~as.
Rojena je bila v Cirkovcah, odra{~ala
je na kmetiji skupaj z dvema sestrama.
Kot se na kmetiji spodobi, so otroci `e
od malega morali kaj postoriti in vsaka
je imela svoje delo. Dela so bila la`ja,
primerna za otroke. Dobre delovne na-
vade segajo v zgodnje otro{tvo in
Ton~ka jih je prinesla v Vital.
Po kon~ani osnovni {oli se je vpisala
na Gostinsko {olo v Mariboru in se
izu~ila za kuharico. Zaposlila se je v
Halo{kem biseru kot natakarica v bife-
ju v Cirkovcah. Poro~ila se je in ves
~as ob delu skrbela za dru`ino. Za-
menjala je tudi delovno mesto, delala
je v lastni gostilni v Cirkovcah. Ta se
je imenovala Bar Ton~ka in je bila v
neposredni bli`ini cerkve.
Podjetja nastajajo in izginjajo in tako
je tudi Ton~kin bar ~ez ~as postal le
breme in preteklost. Za Ton~ko se je
za~elo novo `ivljenjsko obdobje, za-

poslila se je v Vitalu kot pomo~nica pri
pripravi hrane. Z veseljem je opravljala
vsa dela in prispela do upokojitve.
Obeta se ji ve~ prostega ~asa zase in
za vnuka. Zaposleni v Vitalu ji `elimo
obilo son~nih dni in vedrega razpolo-
`enja.

Zdenka Colnari~. V `ivljenju so nam
nekateri ljudje pri srcu, ne da bi vedeli,
zakaj. Jaz vem, zakaj imam rada Zden-
ko. Ve~ kot dve desetletji dela v
administraciji podjetja, ureja letovanja
zaposlenih v Talumu in dnevno opravi
kup razli~nih opravil. Njeni vsestran-
skost, dober spomin, iznajdljivost,
delavnost in prijaznost so vedno
vna{ali vedro delovno klimo med
sodelavce. Zdenka je vedno in v hipu
znala najti potrebne evidence, doku-
mente. Pri svojem delu je bila v veliki
meri samostojna, zanesljiva in – kar je
najbolj pomembno – njeni izdelki so
bili odli~ni. Iz`arevala je skupinski
duh, rada se je zabavala na vseh na{ih
skupnih dru`enjih in z obilo dobre
volje delala tudi zunaj delovnega ~asa
na razli~nih prireditvah, navadno v
stre`bi.

Zdenka je bila rojena v Ro{pohu pri
Mariboru, kjer je odra{~ala kot edina
sestrica med tremi bratci. @e v
otro{tvu se je navadila delati. V dru`ini
je imela glavno besedo mama, ki je
delala v razli~nih podjetjih kot delavka.
Po kon~ani osnovni {oli je Zdenka
pazila otroke, potem se je {olala
naprej. Vpisala se je na Gostinsko
{olo v Mariboru in se izu~ila za
kuharico. Vajeni{ko dobo je opravljala
v Kidri~evem v tedanjem gostinskem
podjetju Halo{ki biser. Nekaj ~asa je
delala na Dunaju v tedanji jugoslovan-
ski ambasadi. Potem se je za kratek
~as zaposlila v hotelu Orel v Mariboru.
Sledila je zaposlitev v obratu dru`bene
prehrane v Kidri~evem.
Tako kot je bilo Zdenkino delo podob-
no dragoceni idrijski ~ipki, je njena

ljubezen do soproga Daniela podobna
prelepi reki So~i. Spoznala ga je kot
petnajstletno dekle in ga vzljubila
brezpogojno in za vedno. Daniel je bil
umetni{ka du{a, Zdenkina ljubezen ga
je spremljala skozi vse dvige in padce,
ki mu jih je namenila usoda. Daniel je
bil in ostal njena usoda – homme
fatal.
Zdenkine ljubezni ne manjka niti njen-
ima dvema otrokoma, pa tudi ne snahi
in majhnemu vnuku. Zdenka prepros-
to zna. @iveti in ljubiti `ivljenje.
Priznam, poslovilna solza se je
potopila v nasme{ku ob~utka in spoz-
nanja, da sem imela sre~o toliko ~asa
delati z Zdenko. 
Vsi skupaj ji `elimo veliko nepozabnih
trenutkov v dru`bi njenih najdra`jih.x

Marjan Valenko

Antonija Dami{ Zdenka Colnari~

Klicali 
smo jo kar 
Ton~ka
ANTONIJA KRAJNC
FOTO: SRDAN MOHORI^

Vestno in marljivo 
do zadnjega 
delovnega dne

UPOKOJEVANJE

SODELAVCI IZ DE PROMET
FOTO: EDVARD DOBNIK

Sre~a je
bila delati
z njo
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Leto 2008 se izteka,  izteka pa se tudi
delovna doba na{emu sodelavcu
Francu ^ernen{ku iz DE Vzdr`evanje.
Franc je 20. novembra letos dopolnil
40 let delovne dobe, in to vse v
Talumu!
Preden nadaljujem, naj razlo`im Fran-
cev vzdevek [losar (klju~avni~ar), po
katerem ga tudi vsi dobro poznamo,
malokdo pa ve, zakaj. Franc je namre~
po poklicu elektrikar in ne klju~avni-
~ar, ta vzdevek pa mu je ostal od
dedka, ki je imel doma »{losarijo«.
Franc se je v takratnem TGA-ju za-
poslil davnega 6. februarja 1970 kot
elektromehanik. V vseh teh letih je bil

na raznih delovnih mestih: v elek-
tromehani~ni delavnici, v skupini za
avtomatiko, v `erjavni skupini, bil je
skupinovodja v polnilnici akumulator-
jev in vodja izmene v skupini de`urnih
elektrikarjev. Med delom se je tudi
dodatno izobra`eval na delovodski
{oli v Mariboru. Leta 1987 je bil vklju-
~en v projekt MPPAl, nato pa zaradi
znanja, izku{enj in sposobnosti za vo-
denje izbran za vodjo skupine za elek-
trovzdr`evanje elektroliz. Na tem
delovnem mestu bo tudi sklenil delov-
no pot.
Franc je tudi muzikant. Igral in deloval
je v pihalni godbi Taluma, kjer je bil

{est let tudi predsednik. Poleg red-
nega dela je kot strokovnjak na svojem
podro~ju na napravah izvedel veliko
koristnih izbolj{av, svoje znanje in
izku{nje pa je z veseljem prena{al na
mlaj{e sodelavce, zato je med njimi
cenjen, pri nadrejenih pa vreden zau-
panja. Pogosto je opozarjal na napake,
odkrito in neposredno, kar so mu
nekateri {teli v slabo, vendar on spo{-
tuje po{tenost in ljudi dobre volje.
Prav zato in zaradi vedrine, humorja in

optimizma je {e posebej priljubljen pri
sodelavcih in prijateljih, zato ga bomo
resni~no pogre{ali. 
Sicer pa Franc odhaja samo v zaslu-
`eni pokoj in vemo, da nas bo {e vabil
v svoje »orlovo gnezdo« v Halozah,
kjer bo odslej mirno u`ival med vino-
gradi in prijatelji.
Franc, hvala ti za vse, naj ti {e naprej
slu`ita zdravje in dobra volja! Tem
`eljam se pridru`ujejo vsi sodelavci in
prijatelji.x

V za~etku januarja 2009 odhaja v
zaslu`eni pokoj sodelavec Du{an Goj-
kovi~ iz DE Livarske zlitine. 
Du{an se je po nekaj letih, ki jih je
pre`ivel v tujini, leta 1974 zaposlil v
takratnem TGA-ju, najprej v »stari«
livarni, kjer je v {tiriizmenskem delov-
niku poslu`eval indukcijske pe~i. Po
po{kodbi noge je bil preme{~en v
priro~no skladi{~e »stare« livarne,
nato v livarno 2 na ozki trak, od koder
je bil preme{~en v prodajno skladi{~e
proizvodov. 
Du{an bo svojo delovno pot kon~al na
delovnem mestu skladi{~nika proizvo-

dov v DE Livarske zlitine, kjer je vse
do zadnjega dne svoje delo opravljal
vestno in po{teno. Sodelavci in {ofer-
ji kamionov se ga spominjamo kot
~loveka z veliko dobre volje in vedno
nasmejanega obraza.
Da so dobri in po{teni med~love{ki
odnosi klju~ do homogene delovne
skupine, pri~ajo izjave njegovih o`jih
sodelavcev:
MMaarrjjaann:: Najino skupno delo ni trajalo
preve~ dolgo, vendar je bilo zanimivo

in pou~no. @elim ti, da bi zdrav {e

dolgo u`ival v zaslu`enem pokoju. 

ZZvvoonnkkoo:: Rad sem bil v dru`bi s teboj,

saj si mi vedno znal svetovati. Prav iz

srca ti `elim, da se dobro odpo~ije{.

DDaavvoorriinn::  V spominu mi ostaja{ kot

dober in zvest sodelavec. @elim ti

mnogo zdravja in da dolgo u`iva{ v

pokoju.

@eljam se pridru`ujemo vsi  sodelavci

iz DE Livarske zlitine.x

Franc ^ernen{ek

Du{an Gojkovi~

»[losar« 
odhaja v pokoj

Vedno 
nasmejanega 
obraza

BORIS BLA@EK
FOTO: MILAN KLAJN[EK

SILVO ZAJC
FOTO: SILVO ZAJC

Aluminij, {tevilka 12, december 2008 15



V ~etrtek, 27. novembra 2008, smo
obiskali na{e upokojence, ki `ivijo v
Domu upokojencev na Ptuju. Najve~
zaslug za obisk ima na{ nekdanji so-
delavec, danes pa na vseh podro~jih
dejaven stanovalec ptujskega doma
upokojencev Milan Mojzer, ki zelo
dobro skriva svojo prihajajo~o {tiriin-
devetdeseto jesen.
Po uvodnem pozdravu Milana Moj-
zerja je besedo dobil predsednik Skei,
Konference sindikatov Kidri~evo, ki je
izrazil veliko zadovoljstvo ob obisku
nekdanjih sodelavcev. Povedal  je, da
se tovrstnih obiskov zelo rad udele-

`uje. V nadaljevanju je v nekaj stavkih
predstavil aktualne novosti v Talumu,
ki jih je strnil v trenutno najbolj pere~
problem, imenovan finan~na kriza, ki
je povzro~ila recesijo. Povedal je tudi,
da se z enakim problemom sre~uje ves
svet in da mi ne moremo biti izjema.
Najve~ji problem je upad naro~il in
zato zelo slaba prodaja na{ih proiz-
vodov, kar v kon~ni fazi pomeni slab{i
finan~ni rezultat. Upa, da bomo tudi
tokrat slo`no premagali vse te`ave in
po koncu krize, ki jo nekateri merijo v
mesecih, nekateri pa celo v letih, v ne

Verjamemo, da ni zaposlenega v Ta-
lumu, ki ne bi poznal na{ega Stanka.
Njegov za{~itni znak sta `e od nekdaj

kolo in vzdr`evalni{ki modri delovni
pla{~. V septembrski {tevilki Alumi-
nija je bil objavljen obse`en intervju s

Stankom, tako da bi bila podrobna
predstavitev odve~. 
Vendar pa je treba poudariti, da se je v
takratnem TGA-ju zaposlil `e daljnega
leta 1967 kot elektrotehnik. Z izjemno
`eljo, znati ve~, se je ob delu izobra`e-
val vse do univerzitetnega diplomi-
ranega in`enirja elektotehnike. Oprav-
ljal je dela elektrikarja, vodje razli~nih
skupin in po kon~anju 1. faze projekta
MPPAl postal vodja DE Vzdr`evanje,
ki jo je uspe{no vodil do konca leta
2007. Bil je eden od klju~nih kadrov
pri projektih posodobitve proizvodnje
primarnega aluminija in livarn. Po
modernizaciji in opustitvi proizvodnje
metalur{ke glinice je bila pod njego-
vim vodstvom izvedena obse`na reor-
ganizacija, katere cilj je bil »dvigniti«
vzdr`evanje na vi{jo raven, saj so bile
nove proizvodne naprave zelo avtoma-
tizirane. Usvojiti je bilo treba nova
znanja, in to od vzdr`evanja PLC–jev
do hidravlike, pnevmatike ter vzdr`e-
vanja tehnolo{kih vozil. Stanku je
uspelo ustvariti tim motiviranih in zelo
usposobljenih sodelavcev, ki so ved-
no zagotovili dovolj visoko razpolo-
`ljivost proizvodnih naprav, potrebnih
za realizacijo vseh naro~il s stro{ki, ki

jih je trg priznaval. Verjetno ni treba
poudarjati, da je Stanko med najbolj
zaslu`nimi, da je storitev vzdr`evanja v
Talumu danes strokovno na izjemno
visoki ravni ter hkrati sposobna hitro
se odzvati na najrazli~nej{e potrebe
proizvodnje.
Ker mu v `ivljenju ni bilo ni~ podar-
jenega, je navajen trdega dela. Tudi to
dejstvo ga je osebnostno izoblikovalo
v tak{nega, kot ga poznamo: skromne-
ga, preprostega, delovnega, komu-
nikativnega in razumevajo~ega ~love-
ka. Pri svojem delu je znal vedno najti
tudi ~as za sodelavce in nam dati
kak{en moder nasvet tako iz poklicne-
ga kakor tudi osebnega `ivljenja.
Vedno je zelo rad pomagal.
Stanko, vemo, da boste tudi po
upokojitvi z mislimi {e vedno z vzdr`e-
vanjem in Talumom. Verjamemo, da
boste sedaj na{li tudi ve~ ~asa za
kak{en hobi, ki bo po vsej verjetnosti
tako ali druga~e povezan s tehniko, ki
ste ji bili predani celotno poklicno pot.
Predvsem pa vam sodelavci iz DE
Vzdr`evanje {e naprej `elimo trdnega
zdravja.x

V »penzijo« odhaja
Stanko Horvat

MAG. MIHAEL HAMER[AK
FOTO: SRDAN MOHORI^

Stanko Horvat

Tradicionalni obisk upokojencev Taluma 
v Domu upokojencev Ptuj

SINDIKAT

MILAN FAJT
FOTO: DEJAN LEVANI^

Talumovi upokojenci v ptujskem domu
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Ob tovarni{kem prazniku smo tako kot
vsako leto povabili vse na{e upoko-
jence na tradicionalno sre~anje. Od-
zvali so se v velikem {tevilu.  Kljub
kriznemu ~asu je bilo vzdu{je sve~ano
in upokojenci so v spro{~enem pogo-
voru obujali spomine s svojimi nek-
danjimi sodelavci in z zaposlenimi.
Vse skupaj je nagovoril predsednik

Uprave Taluma mag. Danilo Toplek, ki
je ob tej priliki povedal:

»V Talumu smo uspe{no izvajali svoje
proizvodne in razvojne na~rte, ki so se
zaradi nastale situacije spremenili tako
kot povsod drugje. Najpomembneje
je, kako to krizo pre`iveti.  Prihajamo
kot zdravo podjetje, brez kreditov na

prodajnem in nabavnem podro~ju.
Marsikje se bo treba omejevati. Vse,
kar je vezano na aluminijsko industri-
jo,  je v krizi, nekateri na robu bankro-
ta. Kdo bo pre`ivel? Tisti, ki so krizo
do~akali zdravi, in tisti, ki bodo znali
pravilno ukrepati. Ne bomo zapravili
tega, kar ste ustvarjali tudi vi. To ni
prvi~; bilo je kar nekaj kriz, ki smo jih

pre`iveli in bili potem mo~nej{i. Pre-
pri~an sem, da bo tudi tokrat tako, da
bomo potem {e bolj{i. U`ivajte, ne
morete nam dosti pomagati, lahko pa
~utite z nami.«x

bistveno manj{em {tevilu nadaljevali z
na{imi uspehi.
Tudi tokrat so predvsem stanovalci
Doma upokojencev govorili o sebi in
svojih ob~utkih. Sre~anje smo nada-
ljevali v spro{~enem prijateljskem
obujanju spominov ob skromni zakus-
ki in ob kozar~ku vina. Na{e nekdanje

sodelavce je zanimalo ogromno stvari:
od tehnolo{kega napredka, urejenosti
okolja in delovnih razmer, do trenutne
politi~ne situacije, pa tudi vpra{anja
na temo pla~ in medsebojnih odnosov
so se pojavila. Povedali so mnogo
zanimivih re~i iz svoje bogate pretek-
losti, ki jih je zdru`evala s tovarno.

Veselili so se dejstva, da jih aktivni
delavci njihove nekdanje tovarne niso
pozabili. Tudi skromnega darila so bili
veseli.
V ve~ernih urah smo z Mojzerjem in
Vre`etom obiskali {e sodelavce, ki jih
je bolezen priklenila na postelje. 
Na koncu se je Milan Mojzer poslovil

z besedami: »Upravi in sindikatu

Taluma se zahvaljujem za pozornost,

ki so jo izkazali nam, nekdanjim

sodelavcem. Kolektivu `elim v prihod-

nje veliko delovnih uspehov, ob

bli`ajo~ih praznikih pa vsem veliko

zdravja in sre~e.«x

Sre~anje upokojencev

Lahko ~utite z nami

SRE^ANJE UPOKOJENCEV

IVO ERCEGOVI]
FOTO: SRDAN MOHORI^
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Tokratno pisanje je druga~no, kot ste
ga bralci Aluminija v tej rubriki vajeni.
Se spomnite svojega dopusta v Talu-
movih po~itni{kih kapacitetah?
^akanja na odgovor, ali je bila prijava
ugodno re{ena? Za vse te informacije
in vso potrebno organizacijo je skrbela
oseba, ki je alfa in omega tega po-
dro~ja.
Vsi, ki smo `e kdaj letovali, vemo, da
govorim o Zdenki Colnari~, ki to delo
opravlja `e okrog 20 let. In vem, da
skoraj ni zaposlenega, ki bi ne poznal
Zdenke.  
Talum `e dolga leta razpolaga s
po~itni{kimi kapacitetami in s tem
omogo~a zaposlenim dopustovanje v
Nerezinah, ^ervarju in na Treh kraljih.
@al je dom v Crikvenici zaradi znanih
dejstev zaprt. Pohvalno je, da so pros-
tori za po~itnikovanje v Nerezinah in
^ervarju dobro vzdr`evani, kar omo-
go~a zaposlenim kakovostno pre`iv-
ljanje dopusta, leto{nje poletje pa so
bili v celoti prenovljeni tudi apartmaji
na Treh kraljih. 
Skrb za upravljanje s Talumovimi po-
~itni{kimi kapacitetami je `e dolga leta
zaupana zaposlenim v Vitalu. Sep-
tembra sem postala njihova sodelavka
in Zdenka se je tedaj ravno ukvarjala s
poro~ili in statistiko poletne sezone in
pripravami na zimo. Vse to je pritegni-
lo mojo pozornost in odlo~ila sem se,
da vsaj malo predstavim delo, ki je
potrebno za uspe{no organizacijo
po~itni{ke dejavnosti.     
Zdenka je za~ela odpirati fascikle, kjer
ima skrbno shranjeno vso dokumen-
tacijo o razpisih, vse prijavnice, izpise
o odobritvi letovanj, napotnicah,  po-
ro~ilih, obra~unih …  

In za~ela je razlagati: »Najprej je treba
pripraviti razpis terminov, ki jih potrdi
Uprava. Sledi objava v Novicah in
Aluminiju, zbiranje vseh prijavljenih
do dolo~enega roka, ki jih vnesem v
ra~unalni{ki program. Na podlagi
izpisov naredim razporeditve odobre-
nih prijav po bungalovih in sobah.
Sledi obve{~anje o odobritvah,  obra-
~uni, napotnice… Glede na {tevilo
prijavnic imam dosti ve~ dela s polet-
no po~itni{ko sezono kot pa zimsko.«
Omeni, da upa, da bo letos ve~je za-
nimanje za Tri kralje glede na to, da so
prenovljeni.
»Ve{, dosti la`e je zadnja leta, saj ni
ve~ toliko ro~ne evidence in prera~u-
navanja, kolikokrat je `e kdo letoval,
usklajevanje terminov letovanja, kar je
zahtevalo veliko ~asa in to~nosti
podatkov. Velikokrat sem si te velike
»plahte« odnesla tudi domov in pozno
v no~ v kuhinji izpisovala podatke in
preverjala njihovo to~nost. Leta 2003
so v Slu`bi za informatiko izdelali pro-
gram, ki na podlagi vseh vnesenih pri-
jav »izra~una« prioritetno listo zapo-
slenih, ki so se prijavili za letovanje.«
Med pogovorom omeni, da je bilo ta-
krat, ko je bilo {e mo`no letovati v
domu v Crikvenici, omogo~eno leto-
vanje v po~itni{kih kapacitetah vsem,
ki so se prijavili na razpis. To so bili
lepi ~asi, vsi so bili zadovoljni in le
redki so se takrat odlo~ali za letovanje
v Nerezinah in ^ervarju. Takrat so bili
organizirani redni avtobusni prevozi,
ki so zaposlene vozili na letovanje v
Crikvenico. 
Sedanje razpolo`ljive kapacitete `al
niso dovolj za vse zaposlene, ki se
zanimajo zanje, tako da je nemogo~e

vsem ugoditi. Prav zato ima z zapo-
slenimi, ki jim ni bilo odobreno leto-
vanje v Talumovih po~itni{kih kapaci-
tetah, nekaj slabih izku{enj. Marsi-
katera grda beseda je letela nanjo.
Zato je bila toliko bolj vesela leto{nje-
ga izpisa za zimsko po~itni{ko sezono,
saj je bilo vsem prijavljenim skladno s
Pravilnikom o kori{~enju po~itni{kih
kapacitet odobreno letovanje. 
V grobem sem opisala delo, ki je po-
trebno za uspe{no organizacijo
po~itni{ke dejavnosti. Vem, da Zdenka
opravlja {e mnoga druga dela, ki jih
nisem zajela in pri katerih pridejo v
ospredje njene organizacijske
sposobnosti.
V ~asu, ko sva sodelavki, me je navdu-
{ila s svojo pozitivno energijo, opti-
mizmom, zanesljivostjo, marljivostjo,
skromnostjo in {e bi lahko na{tevala.
In tak{na, kot je v slu`bi, je tudi doma:
skrbna mama, babica, sestra, odli~na
kuharica. 
Zdenka se bo ob koncu leta upokojila
in svoje delo je skrbno predala svoji
naslednici Du{ki. In {e nekaj, Zdenka:
upam, da bo{ imela zdaj kaj ve~ ~asa
in bo{ lahko dopustovala v na{ih
po~itni{kih kapacitetah.x

Zdenka

REPORTA@A

DANICA HRN^I^
FOTO: SRDAN MOHORI^

»Pohvalno je, da so prostori
za po~itnikovanje v
Nerezinah in ^ervarju dobro
vzdr`evani, kar omogo~a
zaposlenim kakovostno
pre`ivljanje dopusta /.../«

»Glede na {tevilo prijavnic
imam dosti ve~ dela s 
poletno po~itni{ko sezono
kot pa zimsko /.../«
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Na Gospodarskem razstavi{~u v Lju-
bljani je 26. in 27. novembra 2008 po-
tekal tradicionalni zaposlitveni sejem
Kariera ‘08, ki ga je organiziralo
MojeDelo.com. Na sejmu smo iz Talu-
ma sodelovali Gregor Cvetko, Gregor
Ze~evi} in jaz. 

V dveh dneh je sejem obiskalo okrog
14.000 obiskovalcev, ki so iskali nove
karierne prilo`nosti, si pridobivali
nova znanja za razvoj kariere ali le iz
radovednosti pri{li pogledat, »kaj je
novega na trgu dela«. Predstavilo se
je okrog 100 razli~nih podjetij in
javnih zavodov. Podjetja so ponudila
informacije o svoji dejavnosti in potre-
bah po novih sodelavcih oziroma izo-
brazbenem profilu zaposlenih. Javni
zavodi pa so predstavljali svoje
storitve, ki iskalcem zaposlitve olaj{a-
jo pot v novo zaposlitev. Organizatorji
prireditve so celo poskrbeli, da se je
nekaj brezposelnih oseb iz oddaljenih
obmo~nih slu`b brezpla~no pripeljalo
v Ljubljano.
Prdstavniki Taluma smo bili pozitivno
presene~eni nad obiskom na sejmu in

tudi nad zanimanjem za dejavnost na-
{ega podjetja. Ljudi so seveda najbolj
zanimale zaposlitvene mo`nosti. Med
interesenti je bilo veliko {tudentov, ki
bodo v kratkem kon~ali {tudij in `e i{-
~ejo svojo prvo prilo`nost. Najve~
iskalcev je imelo dokon~ano vi{jo, vi-
soko ali univerzitetno izobrazbo stro-
jne, metalur{ke ali ekonomske smeri.
Veliko manj je bilo iskalcev, ki bi se
zanimali za proizvodna dela in imajo
torej dokon~ano IV. stopnjo izobrazbe
ali manj. 
Karierni sejem je dobra prilo`nost za
osebno spoznavanje delodajalcev in
njihovih zaposlitvenih potreb, za pred-
stavitev svojih talentov, za pridobivan-
je informacij o novostih na trgu dela in
navsezadnje tudi za iskanje novih idej
o mo`nostih zaposlitve.x Gregor in Tanja

Zaposlitveni
karierni
sejem

KADRI

TANJA MADJAR
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Tako kot vsako leto je tudi letos
prispelo pismo iz Kidri~evega, povabi-
lo Taluma na sre~anje upokojencev
20. novembra 2008 v restavraciji Pan.
Vedno se rada odzovem temu povabilu
in se udele`im sre~anja s kolegicami
in kolegi, ki smo dolgo skupaj slu`bo-
vali v Talumu. Redno tudi prejemam
~asopis Aluminij, iz katerega izvemo o
projektih, o rezultatih poslovanja, o
skrbi za ~isto okolje, o velikih uspehih
modernizacije obratovanja Taluma,
kar nas {e posebej veseli. 
Prijetno me je presenetil ~lanek o nizki
porabi elektri~ne energije v DE Elektro-
lize, in sicer o najmanj{i porabi elek-
tri~ne energije na svetu na eno tono
proizvedenega aluminija. To je izreden
uspeh proizvodnje in modernizacije
elektrolize. Dandanes Talum tudi ni
ve~ onesna`evalec okolja, kot je bil
pred modernizacijo. Spominjam se, da
so saje in prah kar plavali v zraku po
naselju, kadar je pihal mo~an veter.
Posebej mi je ostalo v spominu, da ~e
sem imela odprto okno v shrambi, je
bilo mleko pokrito s sajami.  

Nedavno pa me je zelo presenetil ~la-
nek v ~asniku Ve~er in potem tudi v
Aluminiju, da bi nadzorni svet Taluma
razre{il predsednika uprave, mag.
Danila Topleka, ki `e polnih 24 let
uspe{no vodi tovarno. To se vendar na
sre~o ni zgodilo, kar nas je vse nek-
danje in nedvomno tudi sedanje so-
delavce zelo razveselilo. Tako kot pred
leti je tudi danes za Talum znana veli-
ka naklonjenost in pripadnost delav-
cev tovarni, kar omogo~a premago-
vanje vseh te`av. To dejstvo pa je ned-
vomno botrovalo uspehom tovarne,
tako v preteklem obdobju kot tudi
sedaj. Posebej pa je v preteklih petih
letih tovarna dosegla velik razvojni
uspeh, saj so se zmanj{ale emisije
prahu in plinov za ve~ kot 80 odstot-
kov, poraba elektri~ne energije za ve~
kot 30 odstotkov ter poraba vode kar
za petkrat. 
Nas upokojence {e posebej veseli
razvoj predelave odpadnega aluminija,
s ~imer je poskrbljeno za predelavo
odpadkov iz aluminija, za proizvodnjo
aluminija ter za var~evanje z energen-

ti, kar je dokaz, da se je Talum razvil v
eno najmodernej{ih tovarn aluminija.
[e naprej `elim nadaljnji razvoj in

uspe{no poslovanje na{e tovarne. 
Pozdrav vsem od va{e upokojenke iz
Maribora.x

Upokojenci Taluma

Vidino pismo 
VIDA DETI^EK
FOTO: SRDAN MOHORI^

Zahvala

Po hudi po{kodbi se je v 61. letu od
nas poslovil o~e in brat

AAnnttoonn  KKmmeetteecc

iz Slovenje vasi,
upokojenec Taluma.

Posebna zahvala velja nekdanjim
sodelavcem, prijateljem in znancem,
ki ste ga pospremili na njegovi zadnji
poti.
Hvala tudi za izre~ena so`alja,
darovano cvetje in sve~e ter 
sindikatu Taluma za odigrano Ti{ino.

Hvala vsem!
Njegovi najbli`ji

Opravi~ilo

Opravi~ujemo se Jo`ici Korez,
ker smo jo med leto{njimi 
nagrajenci za trideset let dela v
Talumu napa~no poimenovali.

Uredni{tvo

Vida Deti~ek (v sredini)

UPOKOJENCI
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Veliko zanimanja in {e ve~ odzivov je
prinesel umetni{ki dokumentarni film
o ustvarjanju Stojana Kerblerja z zgo-
vornim naslovom Svet ni vedel, da je
pristal v pesmi. Tudi doslej je  bil
Stojan dele`en velike pozornosti, toda
snemanje filma je nekaj izjemnega,
morda vrhunec neke kariere. To {e
zlasti velja za {ir{e ob~instvo in za tisti
svet, ki v filmu vidi boga. Celotna
ekipa, ki je ustvarila ta film, je do`ivela
izjemne pohvale za inventivnost in
kakovost, saj so sodelovali uveljav-
ljeni strokovnjaki s producentko na
~elu, mlado Ptuj~anko Alenko Sla-
vinec.
Tako kot vedno ob takih dogodkih se
postavlja vpra{anje, kaj umetni{ka
fotografija sploh je. V tem primeru {e
posebej, ker se soo~a z novo filmsko
tehniko. »Vsaka fotografija na `alost
ne more biti umetni{ka, ~etudi je

vrhunska … Potrebuje dodano vred-
nost, nekaj, kar intrigrira,« nas pou~i
uveljavljeni fotograf Tomo Jeseni~nik.
^e je sporo~ilnost fotografije tista do-
dana vrednost, ki jo naredi umetni{ko,
torej nesmrtno, potem lahko re~emo,
da Stojanove fotografije ne bodo po-
zabljene. Poleg tega si je vedno `elel,
da bi bile njegove slike dostopne
vsem, in prav film je medij, ki to omo-
go~a.  
Zdaj je film pred nami. Poleg fotografij
je razgalil tudi njegovo osebno `ivlje-
nje, zato nas zanima, kako ga je do`ivel:
»Film je dober. Ljudje z mojih foto-
grafij so prikazani s filmskim jezikom,
kar pomeni, da so ves ~as v gibanju.
Ujeti so v pravi umetni{ki obliki in zelo
mehko. Film jim ni ni~ odvzel, s tem je
njihova podoba celo nadgrajena. Tudi
okolje, v katerem so te fotografije nas-
tajale, je prikazano lepo, na nevsiljiv

na~in, sicer v dana{nji podobi.« Sto-

jan je torej tudi po tem uspehu ostal

enak. Sebe ne postavlja v ospredje,

zanj so pomembnej{i »njegovi ljudje«

s ~rno-belih fotografij, ki so na njego-

vo veliko veselje nekaj pridobili. Znani

umetni{ki kritik Uro{ Smasek je {el {e

dlje in meni, da so Kerblerjeve ~rno-

bele fotografije »premagale« film. 

Za mnenje sem vpra{al tudi druge in

splo{no prepri~anje je, da je  narejeno

veliko delo, delo, ki bo {irnemu svetu

pokazalo, da je Stojan Kerbler zares

pristal v pesmi, v poeziji, ki je ve~na.

Kmalu po novoletnih praznikih bo film

predvidoma na sporedu v kinu in na

televiziji.x

Svet ni vedel, da bo pristal v pesmi …
Kaj bom videla v filmu s tako ~utnim
naslovom? Kako se bodo Kerblerjeve
fotografije prepletale z gibljivo sliko
filma? Kako ga bo predstavila snemal-
na ekipa?
Stojanu Kerblerju je bil podarjen lep
film, ki nezmotljivo ka`e njegovo
veli~ino in mo~ njegove ~rno-bele
fotografije neko~ in danes. 

Njegova deklica neko~ in dekle da-
nes ... 
Njegov Sam neko~ in vedno …
Njegova dvori{~a danes, tako skriv-
nostna in zapu{~ena, da se mora{
vpra{ati, kak{na so bila neko~. In nato
v filmu vidi{, da so `iva, pisana, obsi-
jana s soncem, krasna … Le zob ~asa
jim je zadal globoke rane, ki nam jih
nevsiljivo ka`e njegova fotografija …x

»Film moram pogledati {e enkrat. To,
kar sem videl, mi je zelo v{e~, posebej
se to nana{a na dokumentarni del
filma. Del, v katerem se vklju~ujejo `ive
slike, torej igrani kadri, pa me malo
zmoti, rekel bi, da niso na enaki ravni
kot prikaz ~rno-belega Stojanovega
sveta.«x

Svet je izvedel, 
da je pristal v pesmi

KULTURA

IVO ERCEGOVI]
FOTO: SRDAN MOHORI^

Ekipa, ki je izdelala film

Alenka Slavinec, Stojan Kerbler

Mnenji 
o filmu

ANDREJA SRE^KOVI^ ANDREJ BO@I^, SLIKAR
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Najbolj{e 
fotografije
tega meseca

FOTOGRAFSKA STRAN

Utrinki iz Istre. Foto: Lidija Kosi.

De`. Foto: Lilijana Ditrih.Pariz. Foto: Danica Hrn~i~.

Ptuj po nevihti. Foto: Miran Jeza.
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»Na{a dru`ba bo popolna {ele takrat,
ko bo mo{ki svet toliko dozorel, da bo
sprejel `ensko kot enakovredno, in ko
bodo `enske toliko dozorele, da bodo
sebe lahko dojele kot enakopravne
…«
Razvitost dru`be se ne meri samo po
tehnolo{kem napredku. Veliko po-
membnej{i je napredek misli, ideolo-
gije in dojemanja sveta. @al se tega
napredka ne da povsem izmeriti. Ideo-
logija in miselnost pa nista omejeni
samo na dojemanje sveta kot tak{ne-
ga, pomembno je tudi dojemanje
spola in njegove vloge v dru`bi.
Seveda bo mo{ki svet preziral moje
misli ali jih posku{al ignorirati s pre-
prosto razlago, da je na{a dru`ba `e
zabrisala vedno bole~o mejo med
spoloma. A `enske smo tiste, ki jo
vedno znova za~utimo, prestopimo in
ob`alujemo. Sodobni svet je `al {e
vedno ma~isti~en, kar pomeni, da je v
osnovi narejen po mo{ki meri. In to
osnovo, ki je globoko zakoreninjena v
miselnosti obeh spolov, je te`ko izko-
reniniti. Potreben je ~as, da dru`ba
sprejme dejstvo, da je samo enako-
vrednost lahko recept za popolnost.
Mo{ki je bil od nekdaj otrok Marsa,
ognjevit lovec, mo~an, za{~itni{ki,
bojevit, ponosen in razumsko premi{-
ljen. Mars je sinonim za vojno in
tehnolo{ki napredek. @enska je njego-
va zrcalna slika, saj z ne`nostjo, diplo-
macijo, ~utnostjo in ~ustvi spreminja
razumevanje in dojemanje sveta. Lah-

ko bi rekla, da je ustvarjena zato, da
nekoliko omili ostre robove sveta. In
~e dru`ba ni v ravnovesju in se tehtni-
ca nagne na stran vojn, bojevitosti in

razumskega, potem tak{ni dru`bi
nekaj manjka. Gre za povsem prepros-
to logiko, da svet potrebuje ravnoves-
je, da lahko obstaja tak{en, kot je bil

ustvarjen `e v osnovi. V naravi je vse v
ravnovesju in tvori popolno harmoni-
jo, le ~lovek je tisti, ki si domi{lja, da
lahko prelisi~i to naravno zakonitost.
Sodobna dru`ba je `e zdavnaj prerasla
mit ve~nega lovca, ki nahrani svojo
dru`ino, in mit mo~i, ki se meri v
obsegu mi{i~ne mase in pogumu.
Sodobnost potrebuje {e druga~no
merjenje mo~i. Potrebuje ostrino
misli, ~ustva, ki diplomatsko gladijo
spore, potrebuje ob~utke in so~utje za
odpu{~anje …
Ne i{~imo problema  v druga~nosti.
Ustvarjeni smo bili za druga~nost.
Morda se nikoli ne bomo v celoti
razumeli. @enski svet bo za mo{kega
vedno nekoliko divji, neznan planet, ki
ga nikoli ne bo mogo~e raziskati do
popolnosti, kaj {ele razumeti in dojeti.
In `enska ne bo nikoli do popolnosti
razumela mo{kega razumskega sveta.
Napredek na{ega dojemanja ni v
razumevanju, temve~ v sprejemanju in
spo{tovanju na{e druga~nosti. Svet ni
mo{kega spola in prihodnost ni
`enskega spola. V dimenziji ~asa
beseda spol izgubi svojo te`o.
Pomembna je na{a druga~nost, ki
tvori popolnost, in samo popolnost
lahko ustvari svet po meri ~loveka. Ne
imenuje se Venera. Ne imenuje se
Mars. Skupaj `ivimo na planetu
ZEMLJA.x

Prihodnost je (ni) `enskega spola

KOLUMNA

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

»^asa ne moremo spremeniti, lahko pa spremenimo dojemanje le-tega.«
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Sre~anja ob
tovarni{kem prazniku

FOTO: SRDAN MOHORI^

FOTOREPORTA@A
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Ob dnevu odprtih vrat Taluma je Ana Gabrov{ek, u~enka  4. b razreda z Vrhnike,
s sorodniki iz Maribora obiskala tovarno. Ko se je vrnila domov, je narisala svoje
vtise. Anina risba je nastala samoiniciativno v igrivi otro{ki domi{ljiji, ki tudi
nam odpira druga~en pogled, sve~an in prazni~en. Vpra{amo se lahko, kje je
Ana vse to videla, te barve, simbole, ki smo jih mi morda spregledali. Otro{ki
svet je ~ist, zato moramo verjeti, da je tudi Anin Talum resni~en.

Anin Talum

OBISK

IVO ERCEGOVI]

Sodelavkam in sodelavcem Taluma ter h~erinskih dru`b
`elimo vesele bo`i~ne praznike in sre~no novo leto.

Uredni{tvo
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SSLLOOVVAARR^̂EEKK:: ROOSA – AMERI[KI ASTRONAVT (STUART, 1933), ARNAR –
ISLANDSKO MO[KO IME,  GRLAVA – KRAJ NA MURSKEM POLJU, REGER –
NEM[KI SKLADATELJ (MAX, 1873-1916), ERRANI – ITALIJANSKA TENI[KA
IGRALKA (SARA, 1987), INDRA – INDIJSKI BOG NEBA, SKARN – KONTAKTNA
METAMORFNA KAMNINA, VAVA – BRAZILSKI NOGOMETA[.

KRI@ANKA
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